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A 2014. évi Helyi önkormányzati választásokon a választópolgárok bizalmának 

elnyerésével képviselői mandátumot, és mellé, képviselőtársaim felhatalmazása alapján, 

alpolgármesteri tisztséget is szereztem. 

 

A napi rutinfeladatok elvégzése mellett továbbra is elsősorban az Önkormányzat 

gazdálkodásával és fenntartható fejlődésének biztosításával foglalatoskodtam Kulcs 

jövőképében meghatározott céljainak elérése érdekében.  

 

Az idei beszámoló immár az önkormányzati munkánk negyedik, ill. a négy évének 

történéseit hivatott taglalni, mely egyben az utolsó is ebben a formában az adott 

választási ciklusunkban, ezért megragadom az alkalmat, hogy így a célvonalra fordulva, 

arról számoljak be elsősorban, hogy hol is tartunk a több mint négy éve tett választási 

ígéreteink tükrében, és mik azok, amiken változtatásra szorulnak a részünkről a jövőben. 

 

Pontosan nem tudtuk, mert nem is tudhattuk, hogy mit veszünk át elődjeinktől, de azt 

látjuk ‐ és a már több, mint négy év munkája alatt megszerzett tapasztalatok is igazolják, 

hogy az örökség nem volt valami fényes, de az is bizonyosságot nyert, hogy jó irányban 

gondolkodtunk, hogy településünk élhető környezetének és versenyképességének 

megteremtését elsődleges elérendő célként kezeltük. Azt tudtuk, hogy ennek a 

véghezvitele ‐ a település sajátosságait, rendelkezésre álló erőforrásait ismerve ‐ 

elsősorban külső, visszatérítendő pénzügyi forrásokból valósulhat meg, ezért próbáltunk 

minden, az Önkormányzat számára elérhető pályázati lehetőség által biztosított forrást 

megtalálni és megragadni ahhoz a széles társadalmi csoportok bevonásával készült, 

hosszú távú működési‐, fejlesztési stratégiai tervünk megvalósításához, melyre ígéretet 

tettünk. 

 

Ha számokba szeretnék bocsátkozni, akkor már több mint 70, nagyobb terjedelmű 

feladat, ill. projekt megvalósításával foglalkoztunk, ill. dolgozunk a mai napig, melyekre 

alapozva közel 25 darab pályázat támogatási kérelmét készítettük el, és nyújtottuk be. A 

benyújtott pályázatok tartalmát összegző táblázat az Önkormányzat honlapján 

hamarosan megjelentetésre kerül, így azt az alábbiakban nem kívánom részletezni. 

 

Ez a feszített menet egyebek mellett azért volt szükséges és időszerű, mert ilyen 

nagyságrendű és kedvező felhasználású költségvetési keretben utoljára rendelkezésre 

álló Európai Uniós pályázati források időszaka 2020 év végén lejár, de gyakorlatilag már 

ez évvel be is zárult a pályázók részére rendelkezésre álló és leköthető forrásoknak a 

nagyrésze.  

 

 



Ahogy mondani szoktam, aki most kimarad, az lemarad. És ez majdnem megtörtént a 

településünkkel! Sajnálatos módon, az előző önkormányzati vezetések nem 

tulajdonítottak kellő jelentőséget ezen pályázati forrásszerzési lehetőségeknek, de a 

stratégia mentén rendszerezett projektötletekben sem túlságosan bővelkedtek.  

Ezt a mulasztást és lemaradást próbáltuk minél hamarabb mi rendbe hozni, 

koncepcionális tervezésen alapuló fejlesztési projekteket generálni, azokhoz pénzügyi 

forráslehetőségeket találni, és a lehetőségeket készpénzre váltani.  

 

Ennek ellenére sokszor kritizálnak minket, az előző érából a jelenlegi testületben helyet 

foglaló képviselőtársaink ki nem hagynák egy percre sem vitatni a községünkért tett 

erőfeszítéseinket, azt a tömérdek munkát, amit végeztünk vagy szellemi terméket, 

melyet előállítunk Kulcs élhető, fenntarthatóvá településsé válásáért, pedig nyugodt 

szívvel ki merem jelenteni, hogy amikor átvettük az önkormányzást, ezen célok 

teljesüléhez nem álltak fent a szükséges feltételek sem, ezek után különösen 

visszatetszőnek tűnik az ez irányból folytatott bírálat. Ezeket a feltételeket mi 

megteremtettük, nálunk nem víziók, hanem kézzel fogható tervek vannak, melyek arra 

várnak, hogy rendszerben megvalósítsuk őket. Az elkészült projektötleteknek 

köszönhetően a fejlődés íve töretlen maradhat az önkormányzásban, egy jó pár évig 

kijelöli az utat számunkra.  

 

Személy szerint úgy gondolom, hogy mi az elmúlt négy évünkben a lehetőségeinkhez 

mérten mindent elkövettünk és megtettünk az ígéreteinknek megfelelően azért, hogy 

Kulcs egy vonzó, életképes, fejlődő kistelepüléssé váljon.  

 

Természetesen, számos olyan megoldandó feladat vár még ránk, mely fontos ahhoz, 

hogy a kulcsiak közérzete egységes jó legyen.  

Igen, tudunk, és tenni is fogunk az út, és vízhálózatunk, közvilágítási rendszerünk 

fejlesztéséért, korszerűsítéséért, de minden egyszerre sajnos nem megy.  

Ahogy az a háztartásokban is szokás, a pénzt be kell osztani, és nagyon nehéz azt egy 

3.200 fő állandó lakost és közel 5.000 fő telkest számláló település esetében igazságosan 

megtenni, valaki mindig úgy érzi, hogy kimaradt az önkormányzat gondviseléséből. 

A mi, kis léptékű működési költségvetéssel rendelkező esetünkben sajnos nincs lehetőség 

mindenki gondját egyszerre és egyenlő mértékben kezelni. 

  

Persze, nem minden pénz kérdése, így számos probléma egy kis odafigyeléssel, 

kreativitással, gondviseléssel, és ha szükséges, összefogással orvosolható, viszont 

jelentősebb részben az igények kielégítésének elengedhetetlen eszköze a kellő pénzügyi 

fedezet. 

 

Kulcs fenntartható működésének alapjai megteremtésére most van a közeljövőben 

utoljára adódó, ehhez fogható léptékű lehetőség az uniós pályázatok maximális 

kiaknázásával, melyekhez, tudomásul kel venni, hogy szükséges bizonyos mértékű 

pénzügyi erőforrás is a pályázó Önkormányzat részéről.  



Számos benyújtott támogatási kérelmünk vár a mai napig döntésre, van, amelyik már két 

évet meghaladóan is, és a betervezett saját forrásoknak rendelkezésre kell állnia a 

nyertes státusz megítélése esetén, így a felhasználható fejlesztési források egy jó része 

már le van kötve ez által az Önkormányzatunknál. Arról már nem is beszélek, hogy egy 

két évvel ezelőtti tartalommal és költségvetéssel készült pályázat megvalósítása komoly 

kihívást jelent a pályázó számára.  

 

Egy sereg olyan további, a település lakosságát átfogó fejlesztési terv is követi ezeket a 

megvalósítási sorban, melyek létfontosságúak, és akár, ha pályázati forrás nem is áll 

rendelkezésre, akkor is szükséges megvalósítani a település érdekében, így pl. a 

tervezett, rendszámfelismerős térfigyelő kamerarendszer kiépítése is, mely a 

közbiztonság alap köve a mai világunkban, és sorolhatnánk még a listát.  

 

Vannak olyan benyújtott támogatási kérelmeink is, melyek nem részesültek 

támogatásban, így a belvízrendezési, a kerékpárúthálózat építési és az óvoda tetőcsere 

fejlesztési projekttervünk, de ezek megvalósítására tovább keressük a forrásokokat és 

egyéb lehetőségeket. 

 

Kulcs község lakosságszámának növekedési ütemét ‐ mely hála Istennek a település 

fejlődésének egyik alapját is képezi – és igényeit nehéz lefednünk, időben reagálnunk rá, 

csakúgy, mint a település környezet és a világ változásaira, kihívásaira.  

Az állandó lakosok száma tíz év alatt, több mint a harmadával nőtt.  

 

Kinőtük az oktatási, nevelési, egészségügyi, szociális intézményeink, infrastrukturális 

hálózataink kapacitásait, a mindenki számára elérhető szolgáltatásnyújtó 

ellátórendszerünk állapota is szinte mindenhol már korszerűsítésre szorul. Ezen épületek, 

építmények többsége több tíz éve épült, állapotuk és befogadóképességük sem 

megfelelő már, jelentősen alultervezettek és –méretezettek, így hiába toldozzuk‐

foltozzuk a hiányosságokat, a beavatkozások általában valóban végleges megoldást nem 

jelentenek.  

Ezekre a gondokra kell időben, átfogó és lehetőleg hosszútávú megoldást találnunk.  

Az biztos, hogy a jelenlegi helyzetünkben ezek egyidőben történő, komplex kezelésére 

nem áll módunk a problémahalmaz anyagi szükséglének mértéke ‐ mely 

milliárdosnagyságrendet takar ‐ és a szűkös saját anyagi forrásainkra tekintettel. Ezért 

fontosak a benyújtott pályázatok, anélkül ezek rendezésére esélyünk sem lenne.  

Evvel a gonddal viszont nem egyedül küszködünk a kistelepülések Önkormányzatának 

világágában, és jó hírnek látszik, hogy Kormányunk azon túl, hogy felismerte a probléma 

egyöntetűségét és mielőbbi kezelésének szükségességét, megkezdte a Modern Falvak és 

Kistelepülések Program kidolgozását, mely révén bizakodunk, hogy anyagilag is mellé áll 

a problémakezelésnek, és mielőbbi pénzügyi forrásokat biztosít a hasonszőrű 

településeknek ez irányú, súlyozottan a fennálló infrastrukturális (közút, járda, árok‐, 

vízelvezető rendszerek, stb.) hiányosságainak kezelésére. 

 



A 2019.évi Önkormányzati költségvetés tervezése és felhasználása az idei évhez 

hasonlóan eléggé kötött és szűkös lesz, de mindenképp tervezünk jövőre egy nagyobb 

elkülönített pénzügyi alapot a település infrastrukturális problémák az Önkormányzat 

által történő, tágabb körű kezelésére.  

Ennek részeként jövőre, bizonyos útfelújítások már megkezdődhetnek azon 

útszakaszokon, melyek nem érintettek a szennyvízcsatorna beruházásban, továbbá 

számítva a lakosság együttműködésére is, az érintettek tájékoztatása mellett, létesíteni 

fogunk a település bizonyos kijelölt részein, illetve egyes érintett útszakaszok mellett 

javítási anyag lerakókat (zúzott kő), melyek elhelyezésére szervezetten, a önkéntesek 

bevonásával, akciók keretében kerülne sor, evvel is enyhítve a kezelendő 

hiányosságokat.  

 

A költségvetés a legfőbb alapja a működésnek. Az évek alatt az is bebizonyosodott, hogy 

az élet mindig hoz váratlan kiadásokat, melyek rengeteg tervezett tevékenység 

megvalósítását elodázhatják, rosszabb esetben ellehetetleníthetik azokat. Tovább rontja 

a helyzetet, hogy Kulcson sajnos visszatérők a vis maior katasztrófák (belvíz, 

partfalcsúszás), melyek szinte állandó, nem tervezhető kiadásokat jelentenek az 

Önkormányzatuknak, mely az elmúlt négy évben jelentősen, nevezetesen közel 79 millió 

forintos nagyságrendben terhelte meg nem tervezetten a költségvetésünket, számos 

hasznos településfejlesztési tervet egy jó időre hátra sorolva a megvalósítási sorban. 

Gondoljanak csak bele, milyen az egész települést átfogó fejlesztésekre lehetett volna ezt 

az összeget fordítani úgy, olyanokra, melyeknek mindenki érezhette volna a kedvező 

hatásait!? Az biztos, hogy én személy szerint a jövőben nem fogom minden esetben 

támogatni a település átfogó érdekeit mellőző, rekultivációs beruházásokat ilyen 

formában. 

Mindezen hátráltató tényezők mellett is, kizárólag önerőből, sikerült az egészségügyi 

alapellátásainkat is méltó infrastrukturális környezetbe helyezni az új, saját tulajdonú, a 

kor elvárásainak megfelelő Egészségházunk kialakításával, a feladatellátás korszerű, 

biztonságos működését megteremtve ez által. Ez is bizonyítja a koncepcionális tervezés 

és racionális gazdálkodás mellett folytatott munkánk eredményeit. 

 

Az évek működési tapasztalatait figyelembe véve egyébként, számításaim szerint évi 20 

millió forint többletbevétellel egy viszonylag lineáris, településfejlesztési ütemet lehetne 

fenntartani az önkormányzat részéről. Ami egy részről, nagyon magas összegnek tűnik, 

más részről nem tartom lehetetlen küldetésnek. Erre megfelelő alapként a helyi iparűzési 

adó növekedése szolgálhatna úgy, hogy a jelenlegi adó befizetők száma bővülne további 

vállalkozásokkal. Az Önkormányzatunk nem rendelkezik saját területtel, ill. a település 

olyan iparterületi környezettel, mely vonzó lehet egy letelepedő vállalkozás számára, 

ezért az Önkormányzatunk egyéb kedvező adózású intézkedésekkel veheti fel a versenyt 

más önkormányzatokkal szemben. Az elmúlt években számtalan, erre irányuló 

megbeszélést folytattunk le potenciális letelepedést kereső társaságokkal, melynek 

reményeink szerint meglesz az eredménye. 

 



A Bölcsek kövét mi sem hordjuk a zsebünkben, ezt tudjuk, ezért továbbra is fontos 

számunkra, hogy a település lakosainak véleményét, javaslatait, ötleteit beépíthessük a 

terveinkbe, a mindennapi munkánkba, így hamarosan elindítunk az Önkormányzat 

honlapján is egy gazdasági, közösségi, környezeti konzultációt, hogy ezeket feldolgozva a 

település további hasznára fordíthassuk őket.   

Nyitottak vagyunk, és befogadók a különféle konstruktív javaslatokra, és tettekre, bárki, 

bármit is állít, hiszünk az alulról jövő kezdeményezésekben, a társadalmi attitűdöknek, 

normáknak, s szokásoknak a problémamegoldás irányába való állításában. 

Amin javítani szeretnénk, az a település és az Önkormányzat közti kommunikáció. Akik 

valami folytán nem érintettek a napi munkánkban, vagy nem követik a Testületi Ülések 

történéseit, nem tudják, hogy a folyó beruházások mellett, milyen egyéb elkészült 

tervekkel rendelkezünk, mivel nézünk felkészülten a jövőbe. Ezeket a meglévő terveket a 

közeljövőben az Önkormányzat honlapján és egyéb platformjain is megjelentetjük még a 

lakossági konzultáció megindítását megelőzően megismerésre. 

 

Az adott Beszámolóm terjedelmének korlátai végett ebben a formában nem volt 

alkalmam sok mindenre kitérni, és számot adni részletesen arról, hogy mi az az egész, 

amit végeztünk, ill. tervezünk folytatni a jövőben is, de erre egyéb platformokon volt is, 

és lesz is lehetőség a jövőben is. 

Igen, ha már a jövőről beszélek, fontos, hogy tudják, hogy amikor mi elvállaltuk az 

önkormányzat vezetését, tisztában voltunk avval, hogy nem lesz könnyű menet, és két 

folyamatos választási ciklusnak bizonyosan el kell telnie, hogy annak a tömérdek 

munkának az eredménye, amit végeztünk, meglegyen. De mi ebben a jövőben hiszünk, 

melyet szilárd alapokra helyeztünk, ezért részt is kívánunk benne vállalni az 

elkövetkezőkben is. 

 

Abban bizonyos vagyok, hogy a fejlődés számottevő, és mindenki számára érezhető, 

ahogy a már megvalósított és a jelenleg is folyó, kivitelés alatt álló számtalan 

beruházásunk is tükrözi mindezt, és úgy tűnik, hogy egy időre töretlen is maradhat e 

fejlődés Kulcson, melyhez mi Önkormányzatként nagyban hozzájárultunk, az ebben 

elvégzett munkában jelentős szerepet vállaltam, igyekezve megszolgálni a választók által 

belém vetett bizalmat, hitet és támogatást. 

 

Összegzésképpen egy eredményes évet, időszakot tudhatunk magunk mögött, mely 

sikerben közreműködők munkáját és a település segítségét továbbra is köszönöm. 

 

Kulcs, 2018. november 23. 

 

                                                                                     Fejes Balázs alpolgármester 


